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تحرکات زیر پوستی برای انتخابات

 سیگنال های عارف
 برای بازگشت به پارلمان 

آرمان ملی: برخی زمزمه های خبری 
می گویند عارف احساس تکلیف کرده 
انتخابات شود.  باز هم کاندیدای  که 
اصلاح طلبان  که  است  حالی  در  این 
هنوز به طور رسمی رویکرد خود را در 
خصوص انتخابات 1402 اعلام نکرده اند. 
»نمی خواهم کاندیدای شکست خورده 
باشم، هر نظامی افرادی را در آب نمک 
باند تا در شرایط لازم از آن ها  می خوا
استفاده کند. فکر می کنم من یکی از آن 
افراد هستم که در آب نمک خوابیده ام. 
به همین خاطر الان احساس تکلیف 
می کنم و می آیم.« این جمله ای بود 
که سال 87 از سوی محمدرضا عارف 
مطرح شده بود، همان روزها که او تلاش 
داشت وارد گود رقابت انتخاباتی سال 
88 شود؛ انتخاباتی که بدون حضور او 
برگزار شد. عارف اما چهار سال بعد در 
انتخابات 92 وارد گود انتخابات شد تا 
شانس خود را برای ریاست جمهوری 
امتحان کند؛ اما در دقیقه نود با تصمیم 
بزرگان اصلاحات از صحنه کنار رفت؛ 
کناره گیری ای که گرچه فداکارانه عنوان 
می شد اما با دلخوری بود و او هنوز هم 
بزرگان و جریان اصلاحات را به خاطر آن 
تصمیم سرزنش می کند و معتقد است 
رأی لازم برای رئیس جمهورشدن را داشته 
است. عارف البته بعدها وارد پارلمان شد تا 
شاید آنجا به ریاست یک قوه برسد؛ اما تنها 
چهار سال نمایندگی مجلس را تجربه کرد 
و شانسی در رقابت با لاریجانی نداشت. 
برخی زمزمه ها می گوید، باز هم احساس 
تکلیف عارف به غلیان درآمده و او به 
همین دلیل خیلی زودتر از موعد، تحرکات 
برای کاندیداتوری را کلید زده است. علی 
صوفی، فعال سیاسی اصلاح طلب و از 
وزرای دولت اصلاحات در مصاحبه با 
خبرگزاری ایلنا نیز از تصمیم عارف بدون 
توجه به رأی جبهه اصلاحات خبر داده 
است. این خبر صوفی بعد از آن مطرح شد 
که محمدرضا عارف در آخرین اظهاراتش 
بر حضور جدی در انتخابات تأکید کرده 
و گفته بود؛ »جریان اصلاحات همیشه 
با محدودیت هایی روبه رو بوده و هیچ گاه 
برای این جریان فرش قرمز پهن نکرده اند؛ 
ولی نمی توان به دلیل محدودیت ها کنار 
کشید و نظاره گر بود.« او تأکید کرده بود؛ 
»هیچ راهی جز انسجام و یکپارچگی در 
جریان اصلاحات به همانند شرایطی که در 
دهه 90 حاکم بود نداریم. برای موضوعات 
مهم پیش روی کشور هم نباید دقیقه نود 
عمل کرد. ما ضمن همراهی و هماهنگی با 
جریان اصلاحات منتظر تصمیمات دقیقه 

نودی هم نخواهیم بود.«
 سیگنال به بزرگان؛ رجعت به 

پارلمان 
این اظهارات عارف سیگنالی به بزرگان 
و دیگر لیدرهای اصلاحات بود که تکلیف 
خود با انتخابات 1402 و 1404 را روشن 
کنند.  در این میان اما سؤال ها بر سر نوع 
حضور عارف در انتخابات پیش روست. 
برخی تحلیل ها حکایت از آن دارد که 
عارف در قامت یک کاندیدا وارد گود 
محدود  البته  گمانه  این  خواهد شد. 
به انتخابات ریاست جمهوری نبوده و 
این احتمال مطرح است که عارف در 
تدارک برای بازگشت خود و طیفی از 
همراهان سیاسی اش به پارلمان باشد.

برخی گمانه ها اما سمت وسویی دیگر 
دارد. بر این اساس عارف که در سال 
1392 به نفع حسن روحانی انصراف 
داده بود همچنان در رؤیای ریاست بر 
پاستور است و تدارکات برای کاندیداتوری 
در 1404 را آغاز کرده است. به عقیده 
این طیف از تحلیلگران، عارف همچنان 
خود را گزینه در آب نمک خوابانده نظام 
می داند که احتمال ردّصلاحیت اش از 
سوی شورای نگهبان بعید به نظر می رسد. 
این شانس را نیز به عارف می دهد که 
در بازار خلوت کاندیداهای اصلاح طلب 
انتخابات ریاست جمهوری، او تبدیل به 

یک کاندیدای اصلی شود. 
 عارف مرد پشت صحنه سیاست 

است؟
اما احتمال سومی نیز مطرح است، 
عارف بی میل نیست که تبدیل به لیدر 
تصمیم ساز جریان اصلاحات شود. او گرچه 
در مجلس نتوانست در قامت یک لیدر 
ظاهر شود؛ اما خودش بارها و بارها تأکید 
کرده که در پشت صحنه فعال بوده و دور از 
هیاهو برنامه های اصلاح طلبانه را پیگیری 
می کرده است. او شاید این بار هم تصمیم 
خود را بر این قرار گذاشته است که به جای 
کاندیداتوری در انتخابات که می تواند در 
صورت عدم حضور بدنه رأی اصلاح طلبان 
در صحنه شکستی برای او به دنبال داشته 
باشد، در پشت صحنه و در ردیف بزرگان 
بایستد و تصمیم ساز پشت  اصلاحات 
صحنه باشد. به همین علت به نظر می رسد 
اگر عارف چنین تصمیمی هم داشته باشد 
عملیاتی کردن آن راحت و آسان نباشد.  آیا 
گره کور قصه عارف و اصلاحات و انتخابات 

تا چند ماه آینده باز خواهد شد؟

آرمان ملی - حمید شجاعی: دنیای سیاست 
چهره های مختلفی را به خود دیده و می بیند که 
به فعالیت های مختلفی مشغول بوده و هستند اما 
معدود سیاسیونی هستند که در این حوزه به فعالیت 
بپردازند و حتی پس از ترک مسئولیت و شتافتن به 
دیار باقی نیز یاد، نام و آثارشان همچنان در جامعه 
باقی بماند. مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی نیز از 
این دست افراد بود که حضور در بخش های مختلف 
نظام از فرماندهی جنگ و ریاست مجلس گرفته تا 
ریاست جمهوری، ریاست مجمع تشخیص  و مجلس 
خبرگان رهبری را تجربه کرده بود و به عقلانیت 
گرایی، آزاداندیشی و آزادی بیان و اندیشه معتقد 
بود. شخصیتی به واقع فراجناحی که به جرات 
خود یک قطب سیاسی بود و مقبولیت خاصی نزد 
جریانات سیاسی داشت. امروز هر چند بیش از 5 
سال است آیت ا... رخ در نقاب خاک کشیده است؛ اما 
به باور اکثر علاقه مندان سیاسیون این تفکر و روش 
و منش هاشمی است که رفته رفته در جامعه بسط 
و گسترش پیدا می کند.  نگارش کتاب امیرکبیر، 
سرگذشت فلسطین، فرهنگ قرآن،  تفسیر راهنما 
و ده ها اثر ماندگار، از ایشان شخصیتي جاودان در 
تاریخ ثبت کرده است. البته چند سالی نیز می شود 
که کتاب خاطرات ایشان سال به سال منتشر 
می شود و عصر سه شنبه نیز کتاب خاطرات سال 
78 با عنوان »حضور و انصراف« رونمایی شد. باشد 
که با خواندن خاطرات آیت ا... خیل بیشتری از مردم 
از این دریچه با آیت ا...  و نوشته هایش همراه شوند. 

 رونمایی از خاطرات سال 78
انتشار کتاب خاطرات مرحوم آیت ا... هاشمی 

رفسنجانی چندین سال است که ادامه دارد و 
هر سال بخشی از خاطرات آیت ا... در یک سال 
مشخص به انتشار و چاپ می رسد و اتفاقات و 
رخدادهای آن مقطع زمانی در حوزه های مختلف 
به قلم آیت ا... روایت می گردد. اتفاقی که هر سال 
آن با فرازو فرودهای بسیاری مواجه بوده و نگاهی به 
کتاب های خاطرات ایشان که در سال های گذشته 
به چاپ رسیده موید این امر است که بازگشت 
به دهه های قبل و رخدادهای آن زمان این بار از 
نگاه مرحوم آیت ا... هاشمی جذابیت دیگری دارد 
و شاید ابعاد و زوایای پنهانی که در حالت عادی از 
نگاه علاقه مندان به مسائل سیاسی جا مانده از این 
طریق بیشتر باز شود و نگاه متفاوت تری به مسائل 
روز دهه های گذشته داشته باشند. در همین راستا 
نیز پس از انتشار کتاب خاطرات آیت ا... در سال های 
گذشته که با استقبال خوبی روبه رو شد؛ بعد از 
ظهر سه شنبه شاهد رونمایی از جدیدترین کتاب 
خاطرات آیت ا...  در سال 78بودیم. مراسمی که 
به همت خانواده آن مرحوم در  خانه موزه مرحوم 
هاشمی رفسنجانی تحت عنوان »حضور و انصراف« 
برگزار شد. این مراسم که بسیاری از علاقه مندان 
و سیاسیون حضور داشتند. علی مطهری، نماینده 
ادوار مجلس، محسن هاشمی، فرزند ارشد آیت ا... 
هاشمی، غلامعلی رجایی مشاور مرحوم هاشمی 
رفسنجانی، غلامحسین کرباسچی؛ دبیرکل سابق 
حزب کارگزاران، سیدرضا صالحی امیری، رئیس 
سابق کمیته ملی المپیک به سخنرانی پرداختند.  
در همین راستا غلامعلی رجایی طی سخنانی 
گفت: کمتر شخصیت سیاسی در دنیا سراغ داریم 

خاطرات خودشان را منتشر کرده باشند؛ چون 
ممکن است مورد نقد قرار بگیرند. وی افزود: یکی 
از روش های هاشمی »غیرمستقیم گویی« است. به 
نظر من آقای هاشمی در این قضیه مهارت خاصی 
داشت که گاهی در ابهام، ایهام و لفافه سخن بگوید. 
پس از وی غلامحسین کرباسچی با اشاره به اینکه 
عظمت آقای هاشمی بر کسی پوشیده نیست، گفت: 
یادداشت های آقای هاشمی یک سرمایه ماندنی 
است. بخشی از آن تاریخ و بخشی رهنمود و وصیتی 
است که اگر این کتاب ها را جلوی خودمان بگذاریم 
نکات ریزی در مورد برخوردهای اجتماعی دارد 
که چگونه با دیگران برخورد کنیم. دبیرکل سابق 
حزب کارگزاران سازندگی بیان کرد: کتاب آقای 
هاشمی رفسنجانی من را یاد نامه  31 نهج البلاغه 
می اندازد که امیرالمومنین)ع( بعد از جنگ صفین 
به امام حسن مجتبی)ع( نوشتند. این نامه از یک 
نسل به نسل دیگر است که می  خواهد به نسل آینده 
سفارش هایی کند و پیش  بینی  هایی هم از آینده به 
دست می  دهد. به نظرم کتاب های آقای هاشمی 
رفسنجانی هم می تواند قابلیت این را داشته باشد 
که توصیه  هایی به امروزی ها و نسل فردا باشد. این 
کتاب ها کمک می  کند که ما با سیر زندگی مرحوم 
هاشمی رفسنجانی همراه شویم و آن را مرور کنیم. 
 از اهمیت آزادی بیان تا گفتمان سازی 

آیت ا... 
بخش دیگری از مراسم رونمایی از کتاب خاطرات 
.. هاشمی رفسنجانی با سخنرانی محسن  . آیت ا
هاشمی فرزند ارشد آیت ا... پیش رفت.  وی با اشاره 
به نامه صدام حسین به هاشمی رفسنجانی و پاسخ 
آیت ا... هاشمی در 23 تا 27 مرداد ماه سال 1369، 
گفت: آیت ا... هاشمی 25 مرداد را به عنوان زمان 
پیروزی ایران در جنگ یاد می کردند. لذا چند سالی 
است که می خواهیم علاوه بر سالگرد آغاز جنگ، در 
سالگرد پایان جنگ هم مراسمی داشته باشیم که 
متأسفانه تاکنون انجام نشده است. وی با اشاره به 
اینکه ایشان تا یک روز قبل از فوت هم خاطراتشان 
را نوشته اند، تصریح کرد: در مجموع 36 دفترچه را 
در اختیار داریم. طبق خواسته خود ایشان هر سال 
یک دفتر منتشر می شود که این امر هم برای بهتر 
خوانده شدن این کتاب هاست و هم به این دلیل 
است که ممیزی رسمی برای آن در مورد برخی 
اشخاص و موارد به شکل حداقلی صورت پذیرد 

و کتاب  ها با حداقل ممیزی به نشر سپرده شود. 
رئیس سابق شورای شهر تهران اظهار کرد: برای 
اولین بار بود که ممیزی رسمی در مورد این کتاب 
اتفاق افتاد. در ملاقاتی که با آقای رئیسی داشتم 
گفتم در سایت درج کرده اند که چه قسمتی از این 
کتاب ممیزی شده است و در این صورت ممیزی 
معنای خود را از دست می دهد. به نظرم می شد با 
تدبیر بهتری این کار را انجام داد. الآن هم مشغول 
آماده سازی خاطرات سال 79 هستیم. علی مطهری 
دیگر چهر ه ای بود که در این مراسم با اشاره به روابط 
آیت ا... هاشمی با شهید مطهری گفت: من معتقدم 
بعد از شهید مطهری و آیت ا... منتظری که دو شاگرد 
نزدیک امام بودند، تنها کسی که می توانست با امام 
صریح صحبت کند آقای هاشمی بود. از روش آقای 
هاشمی چند درس می توانیم بگیریم؛ یکی اینکه 
با مذاکره، مکاتبه، ملاقات و تعامل دوستانه با دنیا 
خیلی کارها می شود انجام داد. نایب رئیس سابق 
مجلس بیان کرد: ایشان این راه را حفظ کرد که با 
حفظ احترام نظام و ولی فقیه نظرات را بیان کرد. 
در سال های آخر ایشان به اهمیت آزادی بیان پی 
برده بود. سیدرضا صالحی امیری نیز در این مراسم 
با تأکید بر اینکه امروز بیش از هر زمان دیگری 
»گفتمان سازی« آیت ا... هاشمی لازم هست، گفت: 
ما از یک ضعف گفتمان جدی در جامعه ایران رنج 
می بریم. آقای هاشمی دارای الگوی حکمرانی 
مطلوب بود؛ آنچه جامعه ایران با آن فاصله دارد. 
چون هر روز کسی نگرشی دارد و آن را به عنوان 
الگو مطرح می کند و بعد از چند وقت با شکست 

مواجه می شود. 

روایتی از تعاملات ناپایدار پیمان جبلی و زاکانی 

جاده لغرنده جام جم تا بهشت 
     اصولگرایان در عمل وفاق ندارند؛ فقط شعار وحدت است 

آرمان ملی-  مطهره شفیعی: زاکانی و جبلی دوشخصت 
اردوگاه اصولگرایی. اما فاصله زاکانی و جبلی آن اندازه دور است 
که نافی انتقاد از یکدیگر نمی شود! رسانه شهرداری به انتقاد از 
صداوسیمایی می پردازد که جبلی مدیریت آن را برعهده دارد و 
البته صداوسیما پیش از آن برای زیر سوال بردن عملکرد شهرداری 

و فرزند شهردار از تلاشی فروگذار نبوده است. 
 انتقاد رسانه شهرداری از صداوسیما

همشهری رسانه شناخته شده شهرداری اخیرا نوشته بود: 
»پیمان جبلی نخستین مدیر سازمان نیست که از تحول می گوید 
و بدون شک آخرین آنها نیز نخواهد بود. اما همه می دانیم که برای 
رسیدن به رسانه ملی مطلوب چه راه دشوار کوفته نشده ای در انتظار 
هر مدیر تحول گرایی است. پرونده سال اول مدیریت سازمان با 
جبلی بدون آغاز تولید هیچ سریال قابل توجهی و بدون هیچ برنامه 
خیابان خلوت کنی روی آنتن و همچنان رقابت با رسانه های جیبی 
هنوز جبلی و همکارانش دست به کار جسورانه ای نزده اند. جبلی 
باید به پیش برود؛ پیشروی در مسیری سخت با رقبای هوشیار و 
امکانات فراوان. قهرمانی برای قهرمان در پایان داستان رقم خواهد 

خورد. داستان برای جبلی تازه شروع شده است.« 
 گیر صداوسیما به داماد زاکانی 

5 آبان سال گذشته هم بخش خبری 30: 20 صداوسیما با 
گزارشی از شهردار تهران درباره انتصاب دامادش در شهرداری انتقاد 
کرده است. در آن زمان طی حکمی از سوی شهردار تهران، حسین 
حیدری )داماد زاکانی( به عنوان مشاور و دستیار ویژه شهردار در 
حوزه هوشمندسازی، فناوری های نوین و نوآوری شهری منصوب 

کرده بود که جنجال های زیادی در فضای رسانه ای به پا کرد که البته 
این حکم لغو شد اما عملکرد صداوسیما فراموش نشد! پیمان جبلی، 
رئیس صدا و سیما در اقدامی معنادار توییتی را در توییتر سنجاق 
کرد: »رسانه عرصه رساندن است نه بازداشتن و پوشاندن.« نکته 
قابل تامل آنجاست که در همان 5 آبان عباس مقتدایی نایب رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در نامه ای به 
رئیس سازمان صداوسیما از پخش خبر انتصاب داماد شهردار تهران 
قدردانی کرده و از آن به عنوان گامی بلند در راستای انعکاس صدا 
و دغدغه جمهور مردم یاد کرده است. با مرور مواضع مقتدایی این 
نتیجه حاصل می شود که او ارتباط خوبی با صداوسیما دارد چنانکه 
به عنوان مثال نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس خطاب به 
رئیس صداوسیما از پخش »زندگی پس از زندگی« قدردانی و بیان 
کرد که این برنامه سرمایه اجتماعی صداوسیما را افزایش داده است. 

 انتقاد مجری صداوسیما به شهرداری
در زمان دیگری محمد دلاوری مجری برنامه تهران 20 گفت: 
طبق قانون مدرک شهردار تهران باید مرتبط با حوزه مدیریت 
شهری باشد. وی در صفحه اینستاگرم خود نوشت: آقای زاکانی 
شروع شهرداری شما دارد با یک شبهه قانون شکنی شروع می شود، 
روش سنتی مدیران این بوده که شبهات را جارو کنند زیر فرش، 
بلکه فراموش شود. انتظار این است شما در تله این تفکر عقب مانده 
سکوت را ترجیح ندهید، در اینکه مدرک شما ربطی به مدیریت 

شهری ندارد هیچ شکی نیست، منتظر پاسخ شما هستیم. 
 اختلاف در انتخابات ریاست جمهوری

اختلاف با زاکانی پیش از شهردار شدنش هم وجود داشت 

چنانکه در ایام انتخابات ریاست جمهوری علیرضا زاکانی کاندیدای 
انتخابات ریاست جمهوری در توئیتی نوشت: سانسور بی غیرتی از 
علل 80درصد مشکلات کشور. در برنامه بدون تعارف شبکه دو. 
زاکانی: حداکثر 20درصد مشکلات ناشی از تحریم است رضوانی: 
بقیه 80درصد چی؟ زاکانی: بی عرضگی، بی فکری، بی غیرتی »بی 
غیرتی نسبت به مردم، جدی است؛ چرا حذف شده؟ به چه کسی 

برخورده است؟«
 زاکانی تخریب نکرد

زاکانی اما هیچگاه به صورت علنی اقدام به انتقاد از صداوسیما 
نکرده است. او تنها در زمانی که نماینده مجلس بود نقدی به 
رسانه ملی وارد کرد و گفت: »برخی ها - ازجمله بعضی سلبریتی ها 
که بارها ضدیت شان با اسلام آشکارشده-  به انتقام گیری مشغول 
شدند! دوستان جوان انقلابی هم آقایان خاتمی و مخملباف و... را 
مقصر دانسته و روایت گری تاریخ را آغاز کردند، که جای خودش 
مفید است اما کافی نیست. برخی هم به دوران سیاه وی در قبل 
از انقلاب پرداختند و امروز با در نظر گرفتن همان چهره پیشین 
به او تاختند! گویی آدمی هیچ گاه تغییر نمی کند و چیزی به نام 
توبه هم وجود ندارد. ای کاش مصاحبه مرحوم ملک مطیعی از 
صداوسیما پخش می شد تا اینگونه قضاوت عجولانه نمی کردیم. 
بنده مصاحبه ملک مطیعی را دیدم؛ او از انقلاب اسلامی به عظمت 
یاد کرد، رزمندگان دفاع مقدس را بارها قهرمان واقعی نامید و یکی 
از آرزوهای بربادرفته خود را عدم حضور در جبهه دانست، با انتقاد 
از سینمای قبل ازانقلاب، پیرامون سینمای بعدازانقلاب به بزرگی 
یاد کرد و ملت ایران را مکرر ستود. مرحوم ملک مطیعی حتی بعد از 
عدم پخش مصاحبه از صداوسیما هم حاضر نشد همراه رسانه های 
بیگانه لجن پراکنی کند. حالا که آن مرحوم به دیار باقی شتافته و 
باید از سرنوشت سیاه گذشته او عبرت و پند گیریم و با اوصاف ذکر 
شده برای ایشان غفران الهی را درخواست کنیم چرا اینگونه قضاوت 
می کنیم؟ و سخن آخر...  در مواجهه با مساله مرحوم ملک مطیعی 
خوب عمل نشد. به هر حال باید به مسئولان صدا و سیما خرده 
گرفت و ارزش امکان بزرگی به نام رسانه ملی را به آنان گوشزد کرد 

تا اینگونه فرصت ها و عبرت آموزی هایی را به باد ندهند.«

حسین کاشفی در گفت وگو با »آرمان ملی« :
 یکدستی ساختار قدرت 

به ضعف  دولت ها می انجامد
آرمان ملی -  احسان اسقایی:  نامزدهای انتخابی 
در راه به قدرت رسیدن شعارهایی سر می دهند و در مسیر 
فعالیت خود در تلاشند بخشی از آن وعده ها را اجرایی 
کنند. یک سال قبل در رقابت های ریاست جمهوری وعده 
کاهش تورم و رونق اقتصادی آن هم بدون گره زدن اقتصاد 
به مساله برجام و رفع تحریم ها از سوی رئیسی مطرح شد. 
برخی معتقد بودند که دولت نمی تواند این شعارها را حتی 
به مرحله اجرا برساند زیرا گره اصلی در اقتصاد ایران با حل 
مسائل سیاست خارجی باز می شود. به نظر می رسد این 
تحلیل درست از آب درآمده زیرا حذف ارز4200 تومانی 
بدون حل مناقشه هسته ای عملا محبوبیت و شعارهای 
دولت را نشانه گرفته است. هرچند دولت دستی در حل 
پرونده هسته ای دارد اما هزینه های عدم حل مناقشه 
هسته ای را بر دوش می کشد. این هزینه ها عملا طبقه 
متوسط و پایین جامعه را با چالش هایی روبه رو کرده. به بهانه 
یک سالگی دولت ابراهیم رئیسی »آرمان ملی« با حسین 
کاشفی، فعال سیاسی اصلاح طلب به گفت وگو پرداخته که 

در ادامه می خوانید. 
 ابراهیم رئیسی در مناظره ریاست جمهوری 
در انتخابات 1400 وعده هایی داده تا چه میزان این 

وعده ها تحقق یافته است؟ 
رئیس جمهور مکررا اعلام کردند که بدون گره زدن 
اقتصاد به برجام مسائل اصلی این حوزه را حل می کنند 
اما این روزها اخبار مختلفی از کاهش مصرف از سوی 
خانواده ها به خصوص طبقه متوسط به پایین به گوش 
می رسد. آمارهایی که توسط مرتبطین همین دولت منتشر 
شده، نشان می دهد که فعلا بهبودی چندانی در وضعیت 
اقتصادی شهروندان به وجود نیامده است. به نظر دولت در 
اولین گام یعنی اجرای وعده های خود نتوانسته به دستاورد 
قابل دفاعی برسد. آقای رئیسی از واژه دولت مردمی برای 
خود استفاده می کند و از ابتدا قصد داشت مسائل و مشکلات 
مردم را حل کند. مهم ترین چالشی که مردم با آن روبه رو 
هستند مساله بی ثباتی بازار، بیکاری و تورم است. این مسائل 
باید همان طور که برای مردم مهم است برای دولت هم از 
اهمیت برخوردار باشد. طبیعتا دولت هم خواستار کاهش 
تورم و افزایش رشد اقتصادی است. کاهش میزان فقر در 
جامعه آرزوی هر دولتی است. خصوصا در جوامعی که طبقه 
متوسط و پایین آن در انتظار بهبود وضعیت موجود هستند. 
چنین توقعاتی از سوی جوانان نسبت به دولت وجود دارد. 

چه  اقتصادی  شرایط  بهبود  عدم  درنتیجه   
عوارضی گریبان جامعه را می گیرد؟

مهم ترین سرمایه انسانی هرجامعه ای و به تبع آن 
مهم ترین سرمایه هر دولتی نیروی انسانی تحصیل کرده 
است. کسانی که در زمینه پژوهشی و علمی در حال 
فعالیت هستند، باید پیشرفت را احساس کنند. اگر چنین 
احساسی از سوی نخبگان دیده نشود، از کشور مهاجرت 
می کنند. پدیده ای که تحت عنوان فرار مغزها از آن یاد 
می شود. مهم ترین سرمایه ایران نیروی انسانی آن است. 
نیروی جوان با هزینه های هنگفت تربیت. از این منظر به 
نظر می رسد دولت با وجود اینکه قوای مخالف خود را در 
ساختار قدرت ندارد، نتوانسته موفقیت اقتصادی آنچنانی 

به دست آورد. 
 یکدست شدن  حاکمیت از سوی اصولگرایان 
همواره مطرح شده تا جایی که هم اکنون سه قوه در 
راستای هم حرکت می کنند. این یکدست بودن تا چه 

میزان به نفع و ضرر دولت است؟
یکدست بودن ساختار قدرت، شاید از نظر اصولگرایان 
نقطه مثبتی باشد اما در عالم واقع چون دولت در ساختار 
حاکمیت نقدی را نسبت به عملکرد خود نمی بیند، متوجه 
پیشرفت و یا عدم پیشرفت و یا ضعف خود نمی شوند. اگر قوا 
نسبت به هم نگاه نقادانه ای داشته باشند، نتایج دیگری از 

عملکرد خود می گیرند. 
 تنها فقدان نقد درون قدرت را عامل عدم 
پیشرفت دولت در عرصه اقتصادی می دانید یا اینکه 
مشکلات دیگری هم در مسیر راه دولت وجود دارد؟

به طور یقین و از پیشگاه نظری، مشکلات زیادی در 
مسیر راه دولت وجود دارد. دولت برای کاهش فشار 
اقتصادی بر جامعه باید به سمت رونق اقتصادی حرکت 
کند. رونق اقتصادی نیاز به سرمایه دارد. سرمایه از سه 
بخش تامین می شود.  سرمایه را یا دولت، یا مردم یا از 
طریق سرمایه خارجی تامین می کنند. بسیاری از کشورها 
به داشته های خود در این مسیر اضافه می کنند حال اینکه 
سرمایه های داخلی در ایران  به علت کاهش ارزش پول 
ملی در حال خروج است و بدون شک با توجه به شرایط 
بین المللی نیز سرمایه خارجی چندانی وارد ایران نخواهد 
شد. دولت هم عملا با کسری بودجه مواجه است و همین 
که بتواند حقوق مستخدمین خود را پرداخت کند از 
اهمیت زیادی برخوردار است. این موارد زمانی به گوش 
دولت می رسد که یا مطبوعات بتوانند به خوبی بنویسند 
و یا دولت منتقدین خود را دعوت به گفت وگو کند  ویا 
اینکه ساختار قدرت یکدست نباشد و مخالفان دولت در 

سایر قوا با نقد به  کمک دولت بیایند. 
 به عنوان یک فعال سیاسی چه توصیه ای به 
دولت برای عمل به وعده هایش در بهبود شرایط 

دارید؟
اینکه اعلام می شود که رشد اقتصادی باید  افزایش یابد، 
نیازمند زمینه سازی است.تا زمینه های لازم برای کاهش 
تورم و افزایش رشد اقتصادی به وجود نیاید دولت موفق 
نخواهد بود. به نظر می رسد دولت در یک سالگی خود باید 
دست به بازنگری بزند و علت عقب مان از وعده ها را با مردم 
در میان بگذارد و از نیروهای توانمند تر در کابینه خود 
استفاده کند. تا زمانی که دولت ها خود را از تجربه افراد 
کارکشته محروم  کنند، طبیعتا اتفاقات ناخوشایندی به 
وجود می آید. آمارهای مسئولین ذیربط نشان می دهد که 
وضعیت اقتصادی بهبود نیافته است و تورم عملا مشکلات 
مردم را افزایش داده. از این جهت دولت با عنوان نماینده 
مردم باید به سمتی حرکت کند که امید روز به روز در مردم 

افزایش یابد. 

  

  انتقاد
 به صدا وسیما

 مجلسی ها 
روی قوانین مصوب خود 

ایستادگی کنند 

  
  نباید نتیجه

 مذاکرات برجام سوژه 
منازعات داخلی شود

 در آستانه احیای برجام برخی جریانات و رسانه های دلواپس 
همچنان بر طبل مخالفت با هرگونه توافقی می کوبند و معتقدند 
که اساسا نباید با غرب تعامل کرد و به تفاهم رسید. وزیر سابق 
کار در این خصوص با اشاره به این که »تاریخ ما آکنده از 
اگرهاست«، گفت: اگرهایی که متمرکز بر این است که اگر 
فلان بازیگران و کنشگران می توانستند اختلاف خود را کنار 
بگذارند، اگر منافع ملی در دام اختلافات جناحی نمی افتاد 
مسیر تحولات این مرزو بوم به گونه ای دیگر رقم می خورد و 
چنین و چنان. محمد شریعتمداری افزود: در این چارچوب 
معتقدم نباید نتیجه مذاکرات برجام سوژه منازعات داخلی و 

تسویه حساب های جناحی و رقابت های سیاسی شود. 

چندی پیش قالیباف رئیس مجلس گفت که درباره قیمت ها، 
مصوبه مجلس سبد خانوار و کالابرگ است و همین طور 
بازگشت قیمت ها به شهریور 1400 و هیچ مصوبه ای هم در 
جلسه سران که بخواهد این قانون را لغو کند، وجود نداشته و 
این موضوع روشن و مشخص است. یک نماینده ادوار مجلس 
در این راستا اظهار داشت:  من به این موضوع خاص کاری 
ندارم اما بدعت بدی است. مجلس این کار را با کارشناسی یا 
غیرکارشناسی انجام داده است. جعفرزاده ایمن آبادی افزود: 
امروز تکیه گاه مردم قوانین است و قوانین نباید خیلی زود 
بشکند. توصیه من به مجلسی ها این است که روی قوانینی که 

خود تصویب کرده اند، ایستادگی کنند. 

 دور اول سفرهای استانی رئیس جمهور و همراهان چندی 
پیش به پایان رسید و رئیس جمهور در آخرین سفر گفت که 
دور دوم سفرها متفاوت خواهد بود. همین مساله باعث شده تا 
موافقان و مخالفان نظرات خود در خصوص فواید و زیان  های 
این سفرها بیان کنند. در این راستا دبیر کل حزب جمهوریت 
اظهار داشت:  سفر استانی دولت یک تشریفات است و کارکرد 
تبلیغاتی پیدا کرده است. حجت الاسلام رسول منتجب نیا 
گفت: صداوسیما باید عادلانه رفتار کند، درحالی که در دولت 
روحانی به تندی با وزرا برخورد می کرد در مورد رئیس جمهور 
هم همین طور بود و در مصاحبه، سوال های تندی از او 

می پرسیدند. 

»آرمان ملی« رونمایی از جدیدترین کتاب خاطرات آیت ا... هاشمی را بررسی می کند

حضور و انصراف؛ روایت متفاوت سال 78 از نگاه آیت ا... 
   محسن هاشمی:  خاطرات پدرم برای اولین بار ممیزی شد                     علی مطهری:  آقای هاشمی به اهمیت آزادی بیان پی برده بود


